
Kirsten Olsen

Camilla Benedikte Riemer Penn 
27. januar 2016 15:48 
Morten Eidner
Tanja Franck; Thure Krarup; Jacob Bruun Christensen 
Tobisfiskeriet - frist fredag kl 15

Fra:
Sendt:
Til:
Cc:
Emne:

Hej Morten
Har du mulighed for til fredag at bestille lidt baggrund/fakta i MFVM om tobisfiskeriet idet i anden forbindelse i 
weekenden møder nogle folk fra fiskeriet i Thyborøn.

s

Tobisfiskeri 2016. Politisk forståelse af Tobisfiskeriets betydning for Industrifiskeriet og Thyborøn m/opland.

Der er tale om fakta/baggrund og ikke større udredningsarbejde, men blot hvad de ligger naturerhverv ligger inde 

med.

Frist fredag kl. 15

Ring endelig, hvis noget.

Mvh Camilla
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Kirsten Olsen

Camilla Bjerre Søndergaard (MFVM-DEP) <cabs@mfvm.dk>
27. Januar 2016 21:S1 
Morten Eidner
Re: Bestilling: Baggrund/fakta om tobisfiskeri. Frist fredag 29/1 kl. 11.

Fra:
Sendt:
Til:
Emne:

Det er modtaget!

Med venlig hilsen

Camilla Bjerre Søndergaard 
Kontorchef, Minister - og Ledelsessekretariatet 
Miljø- og fødevareministeriet 
tif. 22201733

Sendt fra min iPad

Den 27. Jan. 2016 kl. 16.03 skrev Morten Eidner <me@stm.dk>:

Kære Camilla

STM'en møder ifm. et andet arrangement i weekenden nogle folk fra fiskeriet i Thyborøn.

Jeg vil bede jer sende et fakta-/baggrundsnotat vedr. tobisfiskeriet samt betydningen heraf for 
industrifiskeriet og for Thyborøn + opland.

Evt. eksisterende fakta/baggrund er fint - altså ikke behov for større udredningsarbejde, men blot 
hvad I måtte ligge inde med.

Frist: fredag d. 29. jan. Kl. 11.

Ring hvis spg.

Vh Morten

Morten Eidner 
Konsulent, Statsministeriet 

<image001 .jpg> Direkte telefon +45 33 92 22 63 
Mobil +45 61 98 50 74 
E-post me@stm.dk
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Kirsten Olsen

Mikkel Dam Schwartz (MFVM-DEP) <midsc@mfvm.dk>
29. januar 2016 10:41 
Morten Eidner
VS: Bestilling: Baggrund/fakta om tobisfiskeri. Frist fredag 29/1 kl. 11.
Beredskab om industrifiskeriets betydning for Thyborøn og Triple 9 til 
statsministerens besøg i Thyborøn.docx; Beredskab om udsigter for tobisfiskeriet 
for 2016 til statsministerens besøg i Thyborøn.docx

Fra:
Sendt:
Til:
Emne:
Vedhæftede filer:

Kære Morten

I forlængelse af korrespondance med Camilla Bjerre Søndergaard nedenfor hermed to beredskaber om hhv. 
industrifiskeri og tobis.

Med venlig hilsen

Mikkel Dam Schwartz
Ministersekretær | Minister- og ledelsessekretariat 
-1-45 41 72 16 50 | midscOmfvm.dk

Miljø- og Fødevareministeriet
Departementet | Slotholmsgade 12, 1216 København K | Tlf. -i-45 33 92 33 01 | mfvm@mfvm.dk | www.mfvm.dk

Fra: Morten Eidner [mailto:me@stm.dk]
Sendt: 27. januar 2016 16:03
Til: Camilla Bjerre Søndergaard (MFVM-DEP)
Emne: Bestilling: Baggrund/fakta om tobisfiskeri. Frist fredag 29/1 kl. 11.

Kære Camilla

STM'en møder ifm. et andet arrangement i weekenden nogle folk fra fiskeriet i Thyborøn.

Jeg vil bede jer sende et fakta-/baggrundsnotat vedr. tobisfiskeriet samt betydningen heraf for industrifiskeriet og 
for Thyborøn + opland.

Evt. eksisterende fakta/baggrund er fint - altså ikke behov for større udredningsarbejde, men blot hvad I måtte ligge 
inde med.

Frist: fredag d. 29. jan. Kl. 11.

Ring hvis spg.

Vh Morten

Morten Eidner 
Konsulent, Statsministeriet 
Direkte telefon +45 33 92 22 63 
Mobil +45 61 98 50 74 
E-post me@stm.dk
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Beredskab til statsministerens besøg i Thyborøn

Industrifiskeriet betydning for Thyborøn og Triple 9.

Fakta om industrifiskeriet i Thyborøn.

• De samlede landinger af industrifisk i Thyborøn har været støt 
stigende siden lavpunktet i 2012 (det seneste dårlige tobisår), hvor 
der blev landet knap 100.000 tons industrifisk, frem til 2015, hvor 
der blev landet knap 300.000 tons industrifisk.

• Værdien af de samlede industrilandingerne i Thyborøn udgjorde i 
2015 for første gang mere end 500 millioner kr., hvilket er en 
markant stigning fra de nærmest foregående år, hvor den ikke 
havde oversteget 350 millioner kr.

• Den store opkøber af industrifisk i Thyborøn (Triple 9) opkøber 
også industrifisk og fiskeafskær fra andre danske havne og har 
derfor en omsætning, der ligger over den samlede værdi af 
industrilandinger i Thyborøn.

• Den vigtigste industriart for Thyborøn er traditionelt tobis foran 
brisling, men i 2015 var brisling klart nr. 1 med 163.000 tons mens 
der blev landet omkring 85.000 tons tobis. Andre vigtige arter er 
blåhvilling og i visse år sperling. Tobislandingerne i Thyborøn har 
de senere år ligget ret stabilt omkring 85.000 tons, mens brisling 
er steget fra godt 40.000 i 2013 til 168.000 tons i 2015.

• Hovedparten af den industrifisk, der landes i Thyborøn til 
Fiskemelsfabrikken Triple Nine (999) landes af danske fartøjer, 
men de udenlandske fartøjers landinger af industrifisk i Thyborøn 
har de senere år varieret fra 25.000-60.000 tons.

• De samlede industrilandinger i Thyborøn har de seneste 3 år 
udgjort omkring en tredjedel af de samlede industrilandinger i 
Danmark.



Dystre udsigter for Tobis for 2016 (men gode udsigter for 
andet industrifiskeri).

Beredskab til statsministerens besøg i Thyborøn

Budskaber:

• Jeg er opmærksom på, at der er dystre udsigter for
fiskerimulighederne for tobis for 2016. Vi kender dog først de 
endelige kvoter i slutningen af marts måned, når Ministerrådet har 
truffet beslutning herom. Det sker med udgangspunkt i den 
kommende tobis rådgivning for 2016 fra Det Internationale 
Havforskningsråd (ICES), der tegner meget negativ.

• Jeg har forstået, at I ønsker, at der skal igangsættes et "realtids
moniteringsfiskeri" i første del af tobissæsonen (fra 15.april - 6. 
maj), og mener, at det vil kræve en betydelig større 
moniteringskvote end de 5.000 tons pr. område, der traditionelt 
foreslås af ICES (Det Internationale Havforskningsråd). Vi arbejder 
på en løsning, men det ser mere end almindeligt svært ud.

• Som bekendt skal tobiskvoter for de enkelte forvaltningsområder 
vedtages af Rådet, og det sker på baggrund af et forslag fra 
Kommissionen, der tager udgangspunkt i ICES rådgivning.

• Nu når udsigterne for tobis er så dystre for 2016, glæder jeg mig 
over, at vi fra starten af 2016 har sikret gode fiskerimuligheder for 
andre vigtige industriarter. Det gælder først og fremmest for 
brisling i Nordsøen, hvor den danske startkvote for 2016 er 
rekordhøj (mere end 300.000 tons), men også for sperling 
(129.000 t).

• Forhåbentlig vil vi få et godt fiskeri i 2016 på disse arter, der 
delvist vil kunne kompensere for et manglende tobisfiskeri. 
Brislingefiskeriet har de senere år indtaget en stadig mere central



placering og i 2015 var brisling den vigtigste industriart for danske 
fiskere (både målt i mængde og værdi).

Baggrund;
De er udsigt til, at rådgivningen for tobis for 2016, der først frigives den 23. februar, vil anbefale meget 
lave eller ingen kvoter for tobis i forvaltningsområde 1 (det traditionelt vigtigste tobisområde) og 
område 2. mens der er udsigt til en pæn tobiskvote i område 3 (der dog næppe vil kunne udnyttes 
fuldt ud uden adgang til norsk zone. hvilket allerede er afvist fra norsk side).

Der har i løbet af januar måned været afholdt en række møder mellem erhvervet, de danske biologer 
fra DTU Aqua og Miljø- og Fødevareministeriet. Her har bl.a. været drøftet muligheden for et 
realtidsmoniteringsfiskeh efter tobis i starten af sæsonen (fra 15. april til 5. maj) med udgangspunkt i 
en kvote, der er større end de traditionelle moniteringskvoter, der normalt er på 5.000 tons per 
forvaltningsområde.

Hvis tobisrådgivningen for 2016 indebærer, at der alene kan fastsættes en egentlig kvote for tobis i 
område 3, og der alene bliver tale om mindre moniteringskvoter i øvrige områder, hvor danske/EU 
fartøjer kan fiske (område 1, 2, 4 og 6) rejser det andre udfordringer, herunder:

• Udskydelse af forsøget med en vis områdefleksibilitet, da en forudsætning for fleksibiliteten 
var, at det skulle være mellem områder, hvor der var fastsat egentlige kvoter.

• Der skal findes en løsning, så det danske overfiskeri i 2015 i område 1 ikke ”up-front” 
fratrækkes en evt. moniteringskvote for område 1 i 2016 (må enten forsøges fratrukket i 
område 3 eller udskydes til 2017).

Der vil også være udfordringer i forhold til den nationale forvaltning af tobis for 2016, som dog først 
kan håndteres i marts, når vi kender de endelige kvoter for de enkelte områder.

Ønsker/holdning fra interessent:
Erhvervet ønsker, at der skal igangsættes et "realtids-moniteringsfiskeri” (i område 1) i første del af 
tobissæsonen, og mener, at det vil kræve en betydelig større moniteringskvote end de 5.000 tons pr. 
område, der traditionelt foreslået af ICES.



Kirsten Olsen

Henry Damsgaard Lanng (MFVM-DEP) <hlan@mfvnn.dk>
29. januar 2016 13:49 
Morten Eidner
Henrik Pedersen Noe (MFVM~DEP); Mikkel Dam Schwartz (MFVM-DEP) 
tobis

Fra:
Sendt:
Til:
Cc:
Emne:

Hej Morten

Jeg fik vist sagt til dig, at vi planlægger at fremsende en request til ICES via Kommissionen. Det er imidlertid Danmark 
der vil henvende sig direkte til ICES, er jeg blevet oplyst op. Og vær opmærksom på, at selv om man skulle komme 
igennem med at få lov til at lave en real time monitering, så er det jo absolut ingen garanti for, at man får forhøjet 
tobiskvoten ud over den (lille) mængde, som der fiskes på i moniteringsfiskeriet. En egentlig forhøjelse af kvoten vil 
jo kun kunne komme på tale, hvis der under moniteringsfiskeriet påvises store fangstrater.

Med venlig hilsen

Henry Damsgaard Lanng
Specialkonsulent | EU - Landbrug og fiskeri 
+45 41 93 23 31 | hlan@mfvm.dk

t
Mirjø-oflsSSm Fødevareministeriet

Departementet | Slotholmsgade 12, 1216 København K | Tlf. +45 33 92 33 01 | mfvm@mfvm.dk | vww.mfvm.dk
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STATSMINISTERIET

29. januar 2016Dato:
J.nr.:
Sagsbeh.: me

Tobiskflskeriets betydning for industrifiskeriet og for 
Thyborøn og opland

Fakta om industrifiskeriet i Thyborøn

De samlede landinger at industrifisk i rhyborøn har været støt stigen
de siden lavpunktet i 2012 (det seneste dårlige tobisår), hvor der blev 
landel knap 100.000 tons industrifisk. I 2015 blev der landet knap
300.000 tons industrifisk.

Værdien af de samlede industrilandinger i Thyborøn udgjorde i 2015 
for første gang mere end 500 millioner kr., hvilket er en markant stig
ning ift. de foregående år, hvor værdien ikke oversteg 350 millioner 
kr. årligt.

Den store opkøber af industrifisk i Thyborøn (TripleNine) opkøber 
også industrifisk og fiskeafskær fra andre danske havne og har derfor 
en omsætning, der ligger over den samlede værdi af industrilandinger 
i Thyborøn.

Den vigtigste industriart for Thyborøn er traditionelt tobis foran bris
ling, men i 2015 var brisling klart nummer ét med 163.000 tons, mens 
der blev landet omkring 85.000 tons tobis. Andre vigtige arter er blå
hvilling og i visse år sperling.

Tobislandingerne i Thyborøn har de senere år ligget ret stabilt om
kring 85.000 tons, mens brisling er steget fra godt 40.000 i 2013 til
168.000 tons i 2015.

Hovedparten af den industrifisk, der landes i Thyborøn til fiskemels
fabrikken TripleNine, landes af danske fartøjer. Udenlandske fartøjers 
landinger af industrifisk i Thyborøn har de senere år varieret fra 
25.000-60.000 tons.

De samlede industrilandinger i Thyborøn har de seneste 3 år udgjort 
omkring en tredjedel af de samlede industrilandinger i Danmark.



Udsigter for tobisifiskeriet og andet industrifiskeri i 2016

Beslutning om fastsættelse af tobiskvoter for 2016 inden for de så
kaldte forvaltningsområder tages i Rådet i slutningen af marts på bag
grund af et forslag fra Kommissionen, der tager udgangspunkt i anbe
falinger fra Det Internationale Havforskningsråd (ICES).

Miljø- og Fødevareministeriet har oplyst, at det er forventningen, at 
ICES, hvis vurdering frigives d. 23. februar, vil anbefale meget lave 
eller ingen kvoter for tobis i det såkaldte forvaltningsområde 1 (det 
traditionelt vigtigste tobisområde) og forvaltningsområde 2, mens der 
er udsigt til en pæn tobiskvote i forvaltningsområde 3 (der dog næppe 
vil kunne udnyttes fuldt ud uden adgang til norsk zone, hvilket allere
de er afvist fra norsk side).

Sandsynligheden for lave tobiskvoter i 2016 vækker bekymring i er
hvervet.

Lave tobiskvoter vil desuden medføre visse udfordringer i den natio
nale forvaltning af tobisfiskeriet i 2016 (bl.a. ift. et igangsat forsøg 
med fleksibilitet mellem forvaltningsområder). Disse udfordringer vil 
først kunne håndteres, når de endelige kvoter er fastlagt i marts.

Der har i løbet af januar har været afholdt en række møder mellem 
erhvervet, de danske biologer fra DTU Aqua og Miljø- og Fødevare
ministeriet. Her har bl.a., efter ønske fra erhvervet, været drøftet mu
ligheden for et såkaldt ”realtidsmoniteringsfiskeri” efter tobis i begyn
delsen af sæsonen (fra 15. april til 5. maj) med udgangspunkt i en kvo
te, der er større end de traditionelle moniteringskvoter på normalt
5.000 tons per forvaltningsområde. Pga. den fælles model for fastsæt
telse af kvoter i EU synes en sådan løsning imidlertid umiddelbart 
vanskelig at opnå, idet Miljø- og Fødevareministeriet dog har oplyst, 
at man aktivt undersøger muligheden herfor (hvilket erhvervet er be
kendt med).

Miljø- og Fødevareministeriet har oplyst, at udsigterne til lave tobis
kvoter til dels kompenseres gennem gode fiskerimuligheder for andre 
vigtige industriarter. Det gælder først og fremmest brisling i Nordsø
en, hvor den danske startkvote for 2016 er rekordhøj (mere end
300.000 tons), men også sperling (129.000 tons). Brislingefiskeriet har 
de senere år indtaget en stadig mere central placering i industrifiskeri
et, og i 2015 var brisling den vigtigste industriart for danske fiskere 
(både målt i mængde og værdi).
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